
Vzpomínky na zahrádkářské výstavy 

Vážení, protože představitelé častolovických zahrádkářů dostali do datové schránky 

požadavek, aby se omluvili Radě městyse a starostovi za nepravdivé údaje o ukončení 

zahrádkářských výstav v Častolovicích ve sdělovacích prostředcích (zmiňovaný článek je 

stále zveřejněn na stránkách ZO ČZS www.zahradkari.com.), tak se pokusím napsat pár 

myšlenek, proč k tomuto došlo a proč by se měli či neměli zahrádkáři omlouvat.  

Já se ptám PROČ? 

- Proč se uplatnění obecně závažných vyhlášek č. 4 z roku 2020 o místních poplatcích                   

a vyhlášky č. 5 z roku 2020 o poplatcích ze vstupného vůči častolovickým zahrádkářům 

požaduje až v roce 2023, kdy na výroční členské schůzi ZO ČZS Častolovice dne 29. ledna 

2023 byla potvrzena do funkce předsedkyně organizace bývalá starostka obce? 

- Proč měl místostarosta obce Bc. M. Tichý ve volebním programu podporu zahrádkářských 

výstav? V obecním zpravodaji Zdroj č. 2022/1 je zveřejněno jeho jasné stanovisko využívat 

Sokolskou zahradu výhradně jako park, dle doložených fotografií a emotivního článku je 

výstavní činnost nežádoucí. 



- Proč si starosta obce Ing. Z. Praus dne 18. května 2022 podal přihlášku do základní 

organizace ČZS, ale již nedlouho poté na výroční členské schůzi dne 29. ledna 2023 veřejně 

ze spolku vystoupil. Má tento krok souvislost s faktem, že právě na výroční členské schůzi 

byla potvrzena ve funkci nová předsedkyně organizace? 

- Proč se již od počátku roku 2023 ze strany městyse stále odkládal návrh smlouvy mezi 

Městysem Častolovice a ZO ČZS Častolovice, když již 3. ledna 2023 výbor ZO ČZS Častolovice 

navrhl městysi písemnou vzájemnou spolupráci? Od té doby výbor spolku řešil tuto 

spolupráci na šesti výborových schůzích, 2 mimořádných schůzích a 3 x se zástupci ZO ČZS 

zúčastnili jednání s Radou městyse.  

- Proč se obec nechce jako spolupořadatel podílet na organizaci stánkového prodeje, když 

má připomínky k výše uvedené organizaci stánkového prodeje a ke kvalitě prodeje na 

výstavě? Tato možnost byla zástupcům městyse nabídnuta na jednání s RM dne 26. 6. 2023 

(po předešlé kritice, viz výše). 

- Proč jsme byli kritizováni za pošlapání trávníku a vyjeté koleje od prodejců, což jsme po 

výstavě dali do pořádku, včetně umytí chodníku mezi zastávkou autobusu a novým 

sídlištěm, když i na akcích pořádaných jinými organizacemi vznikají podobná poškození 

povrchů na Sokolské zahradě, například v současné době vyjeté koleje na středovém oválu.  

- Proč a za jakým účelem starosta obce požadoval po zahrádkářích předložení finančního 

vyúčtování, když 29. ledna 2023 byl přítomen na výroční členské schůzi, kde byla 

přednesena zpráva o finančním hospodaření za rok 2022? 

- Proč a na jakém podkladě došlo Radou městyse až v roce 2023 k přehodnocení 

zahrádkářské výstavy na prodejní výstavu? Vždyť jsou na výstavě k vidění kvalitní exponáty 

z celé ČR, kulturní doprovodný program, odborná poradna, soutěže, logistické zabezpečení 

a pochopitelně i prodej. Vše je součástí zahrádkářské výstavy.  

- Proč byla ve Zdroji č. 2/2023 kritizována výše vstupného (80 Kč pro důchodce a 100 Kč pro 

dospělé), když je parkovné zdarma, žáci základní školy mají vstup zdarma? Například 

vstupné do letního kina, tedy na akci podporovanou obcí, činí vstupné 120 Kč.  

- Proč se starosta obce a Rada městyse ve věci ohledně poplatků ze vstupného opírali                  

o domněnky právníka Mgr. Šroma, který byl jednostranně informován, což bylo potvrzeno 

osobní návštěvou jednatele u právníka dne 13. 9. 2023. Na základě neúplných informaci 

Mgr. Šrom zaslal obci domněnku, že zahrádkářská výstava je vzhledem k návštěvnosti                  

a účasti prodejců prodejní výstava?  



- Proč starosta městyse a Rada městyse nebere ve věci sporných poplatků v potaz závěr 

odborného právnického stanoviska právničky ČZS PHDr. Štróblové, která po prostudování 

všech dokladů a faktů napsala: „Bude-li obec hodnotit zahrádkářskou výstavu jako prodejní 

výstavu, častolovičtí zahrádkáři jako příspěvková organizace podle zahrádkářského zákona 

nesmí v budoucnu organizovat výstavy, čímž i obec přijde o nemalý zisk a popularitu 

Častolovic. Doporučuji nalézt shodná řešení. 

- Proč nebyl zohledněn zahrádkářský zákon a stanovy ČZS, které charakterizují 

zahrádkářskou činnost včetně zahrádkářských výstav? Výtěžek z výstav je používán pro 

financování dalších zahrádkářských akcí. V roce 2023 měla Základní organizace ČZS 

Častolovice v plánu činnosti 18 akcí jak pro své členy, tak pro veřejnost. Všechny tyto akce 

jsou finančně dotovány z výtěžku z výstav. 

- Proč má ZO ČZS Častolovice platit městysi peníze za pronájem z místa při zahrádkářské 

výstavě, když se dle vyjádření zástupců městyse chce městys prezentovat jako 

spolupořadatel? 

- Proč mají zahrádkáři platit poplatek 25 Kč za 1 m2 a den za auta prodejců na výstavě, když 

se během Častolovické pouti nacházelo na Sokolské zahradě mnoho daleko větších aut 

(obytných) a poplatky nikdo neplatil? 

- Proč nebyl přijat návrh výboru ZO ČZS, který navrhoval, že uhradí v rámci pořádání výstavy 

zvýšení nájmu za sokolovnu a Sokolské zahrady oproti roku 2022 o 100 % a uhradí 

spotřebované energie a vodu v plné výši? 

- Proč byla stále odkládána ze strany městyse písemná smlouva k jarní výstavě mezi 

městysem a ZO ČZS Častolovice, když je jasné, že příprava výstavy zabere minimálně tři 

měsíce a výstavu nelze organizovat bez jasně daných předem odsouhlasených podmínek, 

např. pronájmu prostor atd.? 

- Proč došlo až na třetím společném jednání Rady městyse a zástupců ZO ČZS Častolovice 

dne 26. 6. 2023 k dohodě, sepsání návrhu smlouvy dle dohodnutých skutečností, aby 

vzápětí byla opět tato smlouva ze strany starosty rozporována (dne 10. 7. 2023)? Z důvodu 

neúnosných finančních požadavků bylo výborem spolku rozhodnuto, že se podzimní 

výstava nebude konat.  

 

 

 



PROTOŽE 

- Protože dne 26. 6. 2023 došlo k dohodě mezi městysem Častolovice a ZO ČZS Častolovice 

ohledně podmínek konání výstavy, začala se provádět propagace výstavy po celé ČR, 

sepisovaly se domluvy a smlouvy s vystavovateli a prodejci. Byla zpracována organizační 

směrnice a hrubá příprava na výstavu.  

- Protože v pozměněném návrhu smlouvy k výstavě, kterou obdrželi zahrádkáři až 10. 7. 

2023 byly jiné údaje, než byly domluveny na předchozím jednání, výbor ZO ČZS se rozhodl 

plánovanou výstavu zrušit.  

- Protože jsme se domnívali, že došlo k překlepu či omylu v novém návrhu smlouvy ze 

strany městyse ze dne 10. 7. 2023, jednatel spolku znovu navštívil starostu městyse 

ohledně upřesnění informací. Jednatel ZO ČZS seznámil starostu s kroky, které již byly 

učiněny v rámci přípravy výstavy. Starosta však trval na podmínkách, které byly 

zahrádkářům předány dne 10. 7. 2023. V důsledku tohoto jednání předal jednatel 

zahrádkářů starostovi sdělení o zrušení podzimní výstavy. Výsledkem tohoto aktu bylo 

vulgární nadávání a pojmenování zahrádkářů. 



- Protože v době od 26. 6. 2023 do 10. 7. již probíhala velká propagace výstavy s názvem 

Zahrada východních Čech, museli jsme napsat článek a široké veřejnosti oznámit, že se 

zahrádkářská výstava ruší. Jmenovaný článek nikoho nepomlouvá, jen vysvětluje holá fakta 

a je stále k dispozici na www.zahradkari.com pod názvem Konec zahrádkářských výstav 

v Častolovicích.  

Závěr: 

 Sami posuďte, co bylo pro Častolovice dobré či zlé, co široko proslavilo nebo 

poškodilo naší obec. Ohlasy vystavovatelů a prodejců jsou veliké a kritické. V jakém 

kontrastu je rozhodnutí Zastupitelstva obce, které přehodnotilo výstavu jako prodejní 

oproti starostovi z Kostelce nad Orlicí, který nám nabídl možnost uspořádat výstavu 

v Kostelci nad Orlicí. Zahrádkáři by měli k dispozici celý Sejkorův park, celý Dům dětí                     

a mládeže, prostory okolo zemědělské školy apod. 

 

 Celé toto vyjádření bylo prodiskutováno a upřesněno na výborové schůzi dne 28. 8. 2023. 

                             Josef Helmich 

 

PS.  Nikdy jsem si nepředstavoval, že častolovická výstava bude nejen tak známá, ale                      

i žádaná mimo východní Čechy. Po oznámení zrušení výstavy telefonovaly desítky lidí, proč 

se výstava ruší, že plánovali autobusové zájezdy, že na výstavě získávali nové inspirace, 

nápady a znalosti. O tom, že výstavu chtěli nejen prodejci, ale i vystavovatelé, svědčí další 

návrh představitelů botanické zahrady UK v Hradci Králové, kteří nám nabídli organizovat 

v roce 2024 výstavu s názvem Zahrada východních Čech ve sklenících a prostorách 

v botanické zahradě v Hradci Králové. 

 

http://www.zahradkari.com/

